
44 

ՀԱՂՈՐԴՈՒՄՆԵՐ. С О О Б Щ Е Н И Я. R E P O R T S. 

------------------------------------------------------------------ 

. 

gayane.grig.grigoryan@gmail.com 

 19 (COVID-19) -

 ( -

, ) 

, 

-

, -

: -

. , -19 (COVID-19),

, 

THE EFFECT OF MASK ON SPEECH PERCEPTION 

GAYANE GRIGORYAN 

NAS RA Institute of Language after H. Acharyan 

Senior researcher, PhD 

gayane.grig.grigoryan@gmail.com 

Abstract 

During the Covid-19 epidemic, the mandatory wearing of masks began. Among 

the many negative effects (health, psychological, etc.), the sphere of human oral 

communication was also affected, which is expressed by the weakening of sound energy 

and the loss of visual signs of the pronunciation apparatus. The present study examines 

the effect of a mask on human oral communication, in particular on the process of speech 

perception. Scientific experiments were conducted, examining cases of communication 

with and without a mask. 
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Аннотация 

Во время эпидемии Covid-19 началось обязательное ношение масок. Среди 

множества негативных последствий (медицинских, психологических и др.) 

затрагивалась и сфера устного общения человека, что выражается в ослаблении 

звуковой энергии и утрате зрительных признаков произносительного аппарата.В 

данном исследовании изучается влияние маски на устное общение людей, в 

частности на процесс восприятия речи. Были проведены научные эксперименты, 

изучающие случаи общения в маске и без нее. 

Ключевые слова и словосочетания։ маска, covid-19 (covid-19), потеря 

слуха, восприятие речи. 
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